

Friedrich (von Hohenzollern, 1486—1505) für Ratdolt aufrat. Eine solche Unterstützung konnte allerdings Ratdolt kräftig fördern und ihn aneifern, seinen Drucken die Korrektheit und die äußere Schönheit zu geben, welche wir bewundern. Die Schrift ist dieselbe, wie im Bartholomaeus de Chaymis.

Fridericus dei et apostolice sedis gratia episcopus augustensis. Decano et camerario capituli in (Lüde) Salutem in domino, cum notitia subscriptorum ex pastoralis debito (s)oli- citudinis ad ea libenter intendimus: per que errores et peri- cula circa altaris ministeria: et eucaristie sacramenti misteria euitentur: curaque animarum debite exerceatur. Cum itaque dudum libros missarum ut unus et idem modus in diuinis laudibus iuxta prouidas patrum sanctiones nostra in diocesi teneretur. imprimi fecerimus (a. 1489. Hain 11259): Illosque comparari mandauerimus tanquam correctos et iuxta veterem ecclesie nostre Augusten. obseruauantiam (so) emendatos. Uerum eisdem libris missarum venditis quam plures ex sacerdotibus et ecclesiarum victricis libris missarum huius modi indigentibus pro comparatione ipsorum laborarunt: sed propter defectum librorum illas comparare nequuerunt. Unde nos incitati libros missarum per magistrum arte impressorie pol- lentem Erhardum ratdolt Augusten. imprimi denuo curauimus (a. 1491. Hain 11260). Illosque in bona forma impressos et correctos congruo precio vendi taxauimus librum: videlicet unum missarum in papiro bene corporatum et illigatum cum canone pergamente non ultra tres florenos. minus quarta: sed cum canone papireo duos florenos cum dimidio fore compa- randum. Quapropter vobis in virtute sancte obedientie et sub pena suspensionis a diuinis districte precipiendo mandamus quatenus receptis presentibus sine mora presbyteros ecclesiarum et capellarum victricos sub vestro decanatu degentes in do- mino caritatue exhorte mini et requiratis. Ipsosque diligencius sollicitetis et inducatis presertim qui libris impressis prioribus carent: quatenus libros missales huiusmodi ob diuni cultus gloriam et eucaristie sacramenti reuerentiam comparare et emere non postponant. Ne si quod absit reperiemus aliquos ex presbyteris incorrectis et caducis libris et a rubrica et ordine ecclesie nostre discordantibus in celebratione missarum utentur. Astringamur contra eos taliter procedere ut aliis ne talia faciant: veniat in exemplum. Preterea dictus magister Erhardus ratdolt confessionale Bartholomaei de chaymis quod alias in sinodo proxime per nos in Dilligen celebrata ab omnibus curatis inter ceram decreuimus et mandamuius (so) haberi similiter in bona forma impressit (Hain 2489: a. 1491). quo- circa moneatis et requiratis omnes et singulos plebanos seu curatos huiusmodi confessionalibus carentes ut quiuis eorum unum ex dictis confessionalibus quod bene corporatum et illigatum non ultra quartale vnius floren. taxauimus emendum sub pena suspensioni. a diuinis comparet et emat infra tri- ginta dies nostre monitioni proximos. Alioquin contra rebelles et mandatis nostris huiusmodi contrauenientes ad dictam sus- pensionis et alias grauiores penas indubie procedemus. Datum Auguste anno domini millesimo quadringentesimo nonagesimo primo. Nono kalen. Nouembris. (Unten) Vigilie etiam ma-iores minoresque mortuorum an (große Lüde) Erhardum ratdolt competenti precio reperiuntur.

Mit diesem Erlaß ist ein anderer desselben Bischofs Friedrich von Hohenzollern zu verbinden, welcher das zweite Blatt des ersten Quaternios in dem 1493 von Ratdolt gedruckten Breviary August. bildet; (auch Einbl. VIII, 6^a). Die Geistlichen erhalten strenge Mahnungen in Betreff des Brevierbetens. Die

bisherigen Drucke seien mangelhaft. Deshalb voluit episcopus ut et maiori diligentia emendantur et emendati denuo im- primerentur. et quidem in forma maiori. vt et distinctior et accuratior et littera venustiore impressio fieri posset.. Hosce .. Erhardus Ratdolt Augustensis solerti exactissima cura: perpolito ac optimo charactere impressit.

22) Schedels Chronik, bei Koburger in Nürnberg 1495 gedruckt, wurde auch dem Publikum durch eine Anzeige gerühmt, welche in unserem Exemplar eingeflebt ist. Sie hat den Titel »Commendatio operis novi cronicarum cum ymaginibus tem- porum et Europa Enee pii.« Der Inhalt, Prosa und Verse, bietet nichts Besonderes. Abgedruckt ist sie im Serapeum 1854 Seite 138.

Dies sind die mir bekannt gewordenen Bücheranzeigen des fünfzehnten Jahrhunderts. Sie röhren nur von Deutschen her. Ich zweifle nicht, daß bei einiger Aufmerksamkeit ihre Zahl sich noch beträchtlich vergrößern wird. Wir sehen zunächst daraus, daß uns verhältnismäßig wenige der frühesten Drucke verloren oder vielmehr noch nicht wieder bekannt geworden sind. Dann lehren dieselben, wie Buchdruck und Buchhandel, auf denen unsere Kultur wesentlich ruht, sich im Anfange entwickelt haben. Die Anzeige Schöffers von 1469/70 ist schon umfangreich und ein Zeugnis für den tüchtigen Geschäftsmann. Die Nürnberger An- zeige Koburgers von 1479 zeigt den Buchdrucker auch als ordentlichen Buchhändler, die beiden Venetianer Anzeigen um 1484 lassen den Verkäufer als reinen Buchhändler erscheinen. Von fünfzigen Funden ist zu erwarten, daß hier mehr Licht ge- schaffen werde.

München.

Wilhelm Meyer aus Speyer.

Miscellen.

Unterbrechung des Postanweisungsverkehrs mit Bulgarien. — Bekanntmachung. — Nach einer Mitteilung der bulgarischen Postverwaltung ist der Postanweisungsverkehr mit Bulgarien bis auf weiteres eingestellt. Postanweisungen nach Bul- garien werden daher von den Postanstalten jetzt nicht angenommen.

Berlin W., den 18. November 1885. Der Staatssekretär des Reichs-Postamts. von Stephan.

Die »Enthüllungen der Pall Mall Gazette« vor Gericht. — Der Nationalzeitung schreibt man aus Hirschberg i/Schl. vom 19. November: Vor der hiesigen Strafkammer kam heute unter Ausschluß der Öffentlichkeit ein interessanter Prozeß zur Verhandlung. Der Buchhändler L. aus Schmiedeberg hat, wie so viele andere Buchhandlungen, im Juli und August d. J. die Übersetzungen jener bekannten Enthüllungen der »Pall Mall Gazette«: »Der Jungfrauen-Tribut des modernen Babylone« ver- kauft und öffentlich in den Zeitungen feilgeboten. Die Exemplare wurden damals bei ihm mit Beschlag belegt, gegen ihn selbst aber wurde das Verfahren auf Grund des § 184 des St.-G.-B. (Ver-kauf unzüchtiger Schriften) und wegen Übertretung des Pres- gesetzes eingeleitet. Die Verhandlung dauerte fast vier Stunden, da die ganze, doch ziemlich umfangreiche Schrift zur Verlesung kam. Das Urteil des Gerichtshofes ging dahin, daß in den sogenannten Enthüllungen weder in objektiver noch in subjektiver Beziehung etwas Unzüchtiges im Sinne des Straf-Gesetz-Buches zu finden sei. Infolgedessen wurde der Angeklagte von Strafe und Kosten frei- gesprochen und die Aufhebung der verfügten Beschlagnahme der Exemplare verfügt.